
دانشکده محیط زیست وابسته به وزارت علوم، 
در سال ۱۳۵۱ در شهر کرج با نام مرکز آموزش 
nCollege of Enviro (عالی محیط زیست 

ment( تأس�یس ش�د. هیئت دولت در س�فر 
اس�تانی ۷ دی ماه ۱۳۸۹ خود به اس�تان البرز 
مصوبه ارتقای مرکز آموزش عالی محیط  زیست 
به »دانشگاه محیط  زیست« را به تصویب رساند.
در هفته هاي اخیر زمزمه هایي شنیده شد مبني 
بر اینکه دانش�کده ای که قدم�ت آن به حدود 
نیم قرن می رس�د، قرار اس�ت نه بر اساس یک 
دستور مشخص، بلکه بي سر و صدا تعطیل شود.
رئیس دانش�کده محیط زیس�ت ک�رج هم در 
خصوص انحلال این دانش�کده گفت: »چیزی 
به ن�ام انح�لال در دس�تور کار نیس�ت و واژه 
انحلال تفسیری است که بعضی افراد از تغییر 
مأموری�ت دانش�کده انج�ام می دهن�د. قرار 
اس�ت این دانش�کده به س�مت تمرکز بیشتر 
بر دوره ه�ای آم�وزش محیط بان�ی و آموزش 
پرس�نل برود و این موض�وع قبلًا نیز س�ابقه 
داشته و بناس�ت پررنگ تر از گذش�ته شود.« 
امید بزرگ ح�داد با بیان اینک�ه تغییر کاربری 
دانش�کده از سیاس�ت های س�ازمان محی�ط  
زیس�ت اس�ت، افزود: »ما، چون زیرمجموعه 
سازمان محیط  زیس�ت هس�تیم طبیعتاً باید 
از سیاس�ت های س�ازمان تبعی�ت کنی�م.«

  
  سیاست کلي سازمان و نکاتي دیگر

رئیس دانشکده محیط  زیست با اش��اره به اینکه 
آم��وزش در حوزه های مقط��ع دار و آموزش های 
نظری به ک��رات و به وفور در دانش��کده های دیگر 
تدریس می ش��ود، تصریح کرد: »در کنار سیاست 

کلی س��ازمان چند نکته دیگر وجود دارد که این 
موضع را تشدید کرده تا دانشکده دیگر نتواند دوره 
مقطع دار برگزار کند. یکی از موارد مصوبه شورای 
عالی اداری است که در سال ۹۰ تصویب و در سال 
۹۶ مجدد تأکید ش��د و مصوبه دیگری از شورای 
عالی اداری صادر شد و موظف به اجرای آن شدیم. 
در واقع دانشکده ها، آموزشکده ها و دانشگاه های 
وابس��ته به س��ازمان ها نمی توانند ادامه فعالیت 
داشته باشند و یکی دیگر از دلایلی بود که باعث شد 
دانشکده محیط  زیست به مرکز آموزش محیط بانی 
تبدیل ش��ود«. وی عدم مج��وز وزارت علوم برای 
جذب دانشجو در یک س��ال اخیر را دلیل دیگری 
برای تغییر کاربری دانشکده محیط  زیست دانست 
و خاطرنشان کرد: »هیئت امناي دانشکده با توجه 
به جمیع این موارد و مصوبه ای که در اواخر س��ال 
۹۶ داشت تصمیم به اجرای رسالت اصلی دانشکده 

یعنی آموزش محیط بانی گرفت.«
بزرگ حداد گفت: »اینکه چگونه این تغییرات انجام 
شود تاکنون مشخص نشده به دلیل اینکه اول باید 
کمیسیون دائمی دانشکده تشکیل شود و گزارشی 
از فعالیت دانش��کده در کمیسیون دائمی بررسی 
ش��ود تا گزارش را تحلیل کند و راه��کاری برای 

چگونگی ادامه فعالیت استخراج شود.«
  اس�اتید حق التدری�س جایگزین هیئت 

علمي
موضوع تغییر ماهیت این دانشکده در روزهاي اخیر 
منجر به اعتراض دانشجویان و استادان شد و فضای 

این دانشکده را متشنج کرد.
یکی از دانش��جویان معترض درب��اره دلایل این 
اعتراض گفت: »قص��د دارند عنوان دانش��کده را 
از »دانش��کده محیط زیس��ت« به »آموزش��کده 

محیط بان« تغییر دهند در حالی که پژوهش��کده 
محیط بان که وابس��ته به دانشکده محیط  زیست 
و سازمان حفاظت محیط  زیس��ت است، هر سال 
آموزش محیط بانان را در کنار آموزش کارشناسان 
توسط استادان این دانش��کده در دستور کار خود 

داشت.«
وی درباره اتفاقی ک��ه طی روزه��اي اخیر منجر 
به اعتراض دانش��جویان ش��د، اف��زود: »روز اول 
اردیبهش��ت اس��تادان هیئت علمی دانشکده که 
سابقه درخش��انی در امر محیط  زیس��ت دارند در 
میانه ترم از کار برکنار شده و به جای آنها استادان 
حق التدریس برای دانشجویان در نظر گرفته شده 
که این امر موجب س��رگردانی دانش��جویان شده 
است. همچنین دانشجویانی که با همین استادان 
واحد پایان نامه برداشته اند در میانه کار بدون استاد 
راهنما سردرگم شده اند.«یکی دیگر از دانشجویان 
معترض هم با بیان اینکه دانشجو ها با ابراز مخالفت 
خود تهدید به اخراج و عدم تمدید سنوات شده اند، 
گفت: »همچنین با اخراج تعداد زیادی از کارمندان 
باسابقه و تهدید به عدم پرداخت حق بیمه بیکاری 
به طور کامل سیستم دانشکده دچار مشکل شده 

است.«
وی مدعی ش��د: این روز ها به دانش��جویان وعده 
نمره و رد کردن واحد ها در صورت س��کوت داده 
می شود، اما دانش��جویان این دانشکده همواره در 
تلاش هستند تا بتوانند قدیمی ترین مرکز آموزش 

محیط زیست خاورمیانه را حفظ کنند.
  وزارت علوم حتماً راهکار دارد

این در حالي است که این دانشکده گزینه هایی را 
براي ادامه تحصیل دانشجویان در نظر گرفته است.  
یکی از گزینه ها برای تعیین تکلیف دانش��جویان 

این است که دانشجویان این دانشکده با هماهنگی 
وزارت عل��وم ب��ه دانش��گاه های همج��واری که 
رشته های مرتبط دارند منتقل شوند و در صورت 
تأیید این گزینه نیز به دلیل اینکه اکثر دانشگاه های 
استان هاي البرز و تهران دانشگاه های کیفی و خوبی 

هستند پس دانشجویان متضرر نخواهند شد.
رئیس دانش��کده محیط  زیس��ت کرج  در این باره 
گفت: »وقتی وزارت علوم از طریق کنکور سراسری 
دانشجویان را پذیرش کرده پس یقیناً راهکاری برای 
ادامه تحصیل و اتمام درس آن��ان در پیش خواهد 
گرفت و چه بسا در بعضی گزینه ها به دلیل ارتقاي 

رتبه دانشگاه نیز دانشجویان سود خواهند کرد.«
بزرگ حداد در خصوص اخراج تعدادی از اس��اتید 
این دانش��کده افزود: »در واقع کسی را از دانشگاه 
اخراج نکردیم و استفاده از واژه اخراج مانند همان 
برداشت های یک سویه برخی افراد است و طبیعتاً 
وقتی قرار نیست پذیرش دانشجو داشته باشیم پس 
این حجم اعضاي هیئت علمی کاری برایشان وجود 

نخواهد داشت.«
وی تصریح کرد: وجود دانشجو و انجام تحقیقات با 
دانشجویان است که موجب ارتقاي هیئت علمی 
می شود و وقتی دانشجو وجود نداشته باشد طبیعتاً 
اساتید متضرر می ش��وند و دانشجویی نیست که 

بخواهند به آنان درس بدهند.
 قراردادها تمدید نمی شود

بزرگ حداد ب��ا بیان اینک��ه دیگر نیرو ه��ای این 
دانشکده که به کارگیری نش��دند افراد قراردادی 
بودند، تصریح کرد: »مدت ق��رارداد آنها به پایان 
رس��یده و قانونی اس��ت که بعد از پایان قرارداد و 
متصور نبودن کاری برای آنان به دلیل عدم نیاز، با 
آنان تمدید قرارداد نشود. عدم تمدید قرارداد نیز از 
مصوبات هیئت امنا است و تصویب شده تا قرارداد 
جدیدی با این افراد بسته نش��ود تا در کمیسیون 

دائمی تعیین تکلیف شوند.«
با توجه به این که عیسی کلانتری ریاست هیئت 
امنای این دانش��کده را بر عهده دارد و حتی اجازه 
عزل و نصب اعضای هیئت مدی��ره نیز در اختیار 
اوس��ت، با قاطعیت می توان گفت همان گونه که 
شنیده ها چنین می گویند، این تصمیم حاشیه ساز 
از جانب او صادر ش��ده اس��ت. اکن��ون باید دید 
سرنوشت دانشجویان، اس��تادان و کارمندانی که 
بر اثر جدیدترین تصمیم ناگهانی و مانند همیشه 
حاشیه س��از کلانتری دچار مشکل ش��ده اند چه 

خواهد بود.

میگویندمنحلنمیکنیمتغییرماهیتمیدهیم!
دانشکده ۴۵ ساله محیط زیست در آستانه انحلال

رقابت بر سر مدیریت و حقوق
رشته های تحصیلی ای که دست از سر داوطلبان ارشد برنمی دارند

در ایران بر خلاف بسیاری از کشورهای دیگر با 
وجود رشد آموزش عالی، امکانات مشاوره ای و 
اطلاع رسانی درباره بازار مشاغل کشور در درون 
دانشکده ها مورد توجه چندانی قرار نگرفته و 
بسیاری از جوانان بدون شناخت و اطلاعات کافی 
گام به این آزمون دشوار زندگی خود می گذارند.
اگر برای کسانی که در شمار دو یا سه رقمی های 
کنکور هستند مش�کل زیادی برای انتخاب 
وجود ندارد و آنها کم و بیش به آس�انی قادر 
خواهند بود به رشته و دانشگاه مورد نظر خود 
راه یابند برای اکثریت بسیار بزرگ داوطلبان 
دوران دلهره و اضطراب جدیدی آغاز می شود.

آنها باید در فرصت بسیار کوتاهی با توجه به نمره 
و رتبه کسب شده تصمیم بگیرند به کدام رشته و 
به کدام دانشگاه بروند. این انتخاب برای کسانی که 
رتبه های ۵ یا ۶ رقمی دارند بیشتر به یک قمار بر 
سر آینده خود شبیه است. چه بسا ارزیابی نادرست 
درباره این یا آن دانشگاه و رشته، آنها را از رسیدن به 

هدف خود بازدارد.
پیچیده و حساس بودن نحوه انتخاب رشته سبب 
شده تا کار مؤسسات خصوصی خدمات مشاوره ای 
در زمینه دانشگاهی حسابی رونق گیرد. گسترش 
این گونه امکان��ات خصوصی یکی دیگ��ر از انواع 

بی عدالتی آموزشی است.
  رؤیاي من این است

رؤیاي انتخاب مهندس��ی برق در رش��ته ریاضی 
فیزیک و انتخاب پزشکی در علوم تجربی و انتخاب 
رشته حقوق در گروه آزمایشی علوم انسانی که در 
کنکور سراسری، گریبان رتبه اولی های کنکور را 
سفت چسبیده در کارشناسی ارشد هم داوطلبان 

را رها نمی کند.
اردیبهشت، ماهی که طبیعت زیبایي هایش را به رخ 
می کشد و به خاطر هوای مطبوعش یک سر و گردن 
از دیگر ماه ها بالاتر است، برای عده ای از دانشجویان 

و متقاضیان تحصیل در مقاطع بالاتر دست کمی از 
تیرماه داغ پشت کنکوری ها ندارد.

اوایل اردیبهشت هر سال، آزمون مقطع کارشناسی 
ناپیوسته یا همان ارشد برگزار می شود. آزمونی که 
می تواند مهم ترین معیار برای تشخیص داوطلب 
هدفمند باشد. داوطلبانی که با عزم جزم و کفش 
آهنی��ن وارد میدان رقابت ش��دند و روز و ش��ب 
دغدغه شان، قبولی در کنکور است و همدم روز های 

تعطیل و غیرتعطیل شان کتاب های تست!
در این می��ان، انتخاب ه��دف و مس��یر پیش رو 
بزرگ ترین چالشی است که این افراد با آن درگیر 
هستند. راه و هدفی که بیشتر متقاضیان تحصیلات 
تکمیلی برای پیم��ودن انتخ��اب می کنند، طی 

سال های گذشته تغییر زیادی نکرده است. 
با یک نگاه کلی به این آمار متوجه می ش��ویم که 
مجموعه علوم انسانی بیش��تر از دیگر مجموعه ها 
مورد توجه داوطلبان بوده است. البته شاخص هایی 
نظیر ظرفیت پذیرش دانشجو، اشتغال و بازاریابی 

برای این رش��ته ها نیز در انتخاب داوطلبان تأثیر 
دارد.

  رشته هایي با هواداران همیشگي
طبق آمار س��ازمان س��نجش، در س��ال گذشته 
مجموع��ه مدیریت ب��ا ۹۴۴۳۴ داوطلب بالاترین 
تعداد ش��رکت کننده در آزمون کارشناسی ارشد 
را داش��ت. پس از آن به ترتیب مجموعه حقوق با 
۸۰۵۰۵، مجموعه روانشناسی با ۵۵۵۲۹، مجموعه 
حسابداری با ۴۶۳۹۰ و مجموعه مهندسی عمران 
با ۳۹۳۸۹ نفر به ترتیب بیشترین میزان داوطلب 
را داشتند.همچنین در سال ۹۵ مجموعه مدیریت 
باز ه��م رتب��ه اول تقاض��ا را در می��ان داوطلبان 
داشت که تعداد ش��رکت کنندگان این مجموعه 
۵۸۱۱۷ نفر بود. پ��س از آن مجموع��ه حقوق با 
۵۷۶۶۶ نف��ر، مجموعه حس��ابداری ب��ا ۳۲۹۷۵ 
نفر، مجموعه مهندس��ی عمران با ۳۱۹۷۲ نفر و 
مجموعه روانشناسی با ۲۹۸۹۷ نفر بیشترین تعداد 

شرکت کنندگان را داشتند.

با یک بررسی در تعداد ش��رکت کنندگان آزمون 
کارشناسی ارشد س��ال ۹۴ هم متوجه می شویم 
که در این س��ال مجموعه حقوق بیشترین میزان 
داوطلب را با ۶۵۰۸۴ نفر داشته و مجموعه مدیریت 
با ۶۱۱۶۰ نفر رتب��ه دوم را در بی��ن علاقه مندی 
داوطلبان داشت. همچنین مجموعه حسابداری با 
۳۹۰۲۷، مجموعه مهندسی عمران با ۳۵۴۱۷ نفر 
و مجموعه مهندسی برق با ۳۴۸۱۱ نفر بیشترین 
میزان تقاضا را بین داوطلبان کنکور کارشناس��ی 

ارشد سال ۹۴ داشتند.
  فاکتوری برای انتخاب یک هدف

ابراهیم خدایی، رئیس س��ازمان سنجش آموزش 
کشور، در خصوص رش��ته های پرطرفدار آزمون 
کارشناسی ارشد امس��ال به خبرگزاري دانشجو 
گفت: همان طور که از قبل پیش بینی می شد سه 
رش��ته مدیریت، حقوق و روانشناسی رشته های 
پرطرفدار میان داوطلبان برای پذیرش در مقطع 

کارشناسی ارشد است.
وی افزود: این سه رش��ته به دلیل آنکه پذیرش در 
آنها تا حدودی به نسبت رش��ته های دیگر بیشتر 
است و به دلیل گرایش های متفاوت، بیشتر مورد 

توجه داوطلبان قرار می گیرد.
خدایی خاطرنش��ان کرد: طی س��ال های گذشته 
نیز رشته های علوم انسانی نظیر مدیریت، حقوق 
و روانشناسی رشته هایی بودند که طرفدار بیشتری 

داشتند و امسال هم به همین ترتیب بوده است.
آزمون ارشد به تازگی در سراسر کشور برگزار  شد. 
باید دید متقاضیان مجموع��ه مدیریت، حقوق و 
روانشناس��ی، در آینده نیز از انتخ��اب خود راضی 
هستند یا نه؟ چراکه انتخاب رشته صرفاً به دلیل 
آنکه با ظرفیت بالا ش��انس قبولی بیشتر می شود، 
نمی تواند فاکتوری برای انتخاب یک هدف اصیل 
و ارزشمند باشد، هدفی که می تواند آینده شغلی 

و تحصیلی را تحت تأثیر قرار دهد.

ابراهیم مشیریان
  گزارش  2

رئی�س دانش�کد ه محیط 
زیست:استفاده از واژه اخراج 
مانند همان برداش�ت های 
یک سویه برخی افراد است 
و طبیعتاً وقتی قرار نیست 
پذیرش دانش�جو داش�ته 
باشیم پس این حجم اعضاي 
هیئت علمی کاری برایشان 
وج�ود نخواه�د داش�ت
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توسعهدانشگاهتهرانبهکجارسید؟
  حسین اعلایي

طرح توس�عه دانشگاه تهران از س�ال ۸۱ آغاز شده و 
تا سال ۸۷ پیشرفت مطلوبی داش�ته اما پس از آن به 
دلیل اتمام اعتبارات، این پروژه با رکود مواجه ش�د.

بر اساس این طرح قرار بود دانشگاه تهران از چهار جهت تا 
خیابان های انقلاب، بلوار کشاورز، کارگر و وصال شیرازي 
توس��عه پیدا کند و این امر نیازمن��د تملک محیط های 
مس��کونی، تجاری، اداری و فرهنگی با صرف هزینه قابل 

توجهی است.
توسعه دانشگاه تهران یکی از طرح هایی است که با گذشت 
۲۰ سال از آغاز آن، آثار اجتماعی و فرهنگی ای داشته که 
این روزها با طرح مجدد این موضوع س��ر باز کرده است، 
مسئله ای که طی ماه های اخیر محلی برای گفت وگوهای 

چالشی با حضور موافقان و مخالفان آن بوده است.
  دانشگاه تصرف آفرین

 تیرماه ۹۶ ب��ود که رواب��ط عمومی دانش��گاه تهران در 
اطلاعیه ای از تصویب نهایی نقش��ه طرح توسعه دانشگاه 
تهران تحت عنوان »شهر دانش، دانشگاه کارآفرین، سبز و 

هوشمند« توسط هیئت  امنای این دانشگاه خبر داد.
یک ماه قبل نیز رئیس کمیس��یون معماری و شهرسازی 
شورای اس��لامی شهر تهران طرح توس��عه دانشگاه تهران 
را به دلیل وجود ۱۱۷ بن��ای تاریخی داخل محدوده، یکی 
از پربحث ترین و مهم ترین طرح های مداخله در مرکز شهر 
تهران دانست.محمد سالاری در نشست بررسی طرح توسعه 
دانش��گاه تهران، طولانی ش��دن زمان اجرای طرح توسعه 

دانشگاه تهران را شاهدی بر مشکلات اصلی آن برشمرد.
وی با تأکید بر این که راهبردهای این طرح باید نس��بت به 
مؤلفه زمان، مکان و نیازهای به روز خود بررسی شود، بازنگری 

جدی آن توسط مشاوران و متولیان را ضروری خواند.
رئیس کمیسیون معماری و شهرس��ازی شورای شهر با 
اشاره به اهمیت سیاسی، اجتماعی و علمی دانشگاه تهران 
و محدوده طرح توسعه آن، مطالعات اولیه را بسیار ضعیف 
و ناکافی دانسته و فرآیند پراشکال تصمیم گیری و تصویب 
این گونه طرح ها بدون در جریان گذاشتن برخی از مدیران 

مسئول را از معضلات مدیریتی کشور اعلام کرد.
  بی توجهی به نوع کاربری ها

در ادامه این نشست رئیس پژوهش��کده هنر و معماری، 
خاطر نشان کرد مهم ترین اتفاقات سیاسی و فرهنگی چند 

دهه اخیر در این منطقه رخ داده است .
امیر منصوری از تغییر کاربری کتاب فروشی های خیابان 
انقلاب، که نماد فعالیت های فرهنگی، اجتماعی هستند، 
انتقاد و تصریح کرد: »عدم توجه ب��ه کاربری ها و مطالعه 
درست برای طرح توسعه دانشگاه تهران، مخالفت بعضی از 
مدیران ارشد شهری، نادیده گرفتن حقوق مردم، بی توجهی 
به نوع کاربری های مهم ترین بنگاه های اقتصادی و فرهنگی 
در منطقه ۶ و تصمیم گیری مدیران بدون مطالعه و دقت 
درست در تصویب طرح های مهم از مشکلات اساسی طرح 

توسعه دانشگاه تهران به شمار می روند.«
معاون دانش��گاه تهران و رئیس س��ازمان سرمایه گذاری 
این دانش��گاه هم آذر ماه ۹۶ آمار دقی��ق املاکی که در 
این طرح به تملیک دانش��گاه تهران درآمده را ۶۴ درصد 
اعلام و تأکی��د کرد: »۳۸ درصد باقی مان��ده از نظر ارزش 
مالی تقریب��اً معادل همان ۶۴ درص��د و حتی بیش از آن 
نیازمند جذب منابع مالی و اعتبارات هستند، چراکه این 
۳۸ درصد املاک اعیانی، تجاری و بخشی از کاربری های 
دارای سرقفلی را شامل می شوند.« علی محقر، در نشست 
بررسی طرح توس��عه دانش��گاه تهران، گزارشی از نحوه 
تخصیص اعتبارات در دهه های گذشته ارائه کرد و افزود: 
از وام ۲۰۰ میلیون دلاری ک��ه در دولت اصلاحات به این 
طرح اختصاص یافته، ۱۵۷ میلیون دلار در نهایت دست 

دانشگاه تهران را گرفته است.
  در جستجوي دانش بنیان ها

بر اساس اعلام نظر مسئولان دانشگاه تهران ادامه این پروژه 
و تملک باقی مانده اراضی به اعتباری معادل همان فاز یک و 

حتی بیش از آن نیازمند است.
این در حالي اس��ت که این پروژه با ابهامات جدي مواجه 
اس��ت. از نقاط ابهام این طرح پیش بینی استقرار ۴هزار 
تا ۵هزار ش��رکت دانش بنیان )که به عنوان شرکت های 

خصوصی ثبت می شوند( در این محدوده است.
همچنین مشخص نیست برآورد این تعداد از شرکت های 
دانش بنیان بر اس��اس چه مطالعاتی صورت گرفته و آیا 
چنین تقاضایی وجود دارد؟از سوي دیگر پردیس مرکزی 
دانشگاه تهران در فهرست پیشنهادی ایران به منظور ثبت 
در فهرس��ت میراث جهانی یونس��کو قرار دارد و تاکنون 
اقدامات اولیه توسط سازمان میراث فرهنگی در این زمینه 

صورت گرفته است.
  نهاد آموزشي یا نهاد زورگو

آیا ضرورت خودکفایی مالی دانشگاه تهران، مجوز اعمال 
هرگونه سازوکار و روشی برای درآمدزایی را صادر می کند؟ 
دانشگاه تهران باید این مهم را مشخص کند که می خواهد 
به عنوان یک نهاد آموزشی، فرهنگی به فعالیت خود ادامه 
دهد یا به بنگاهی اقتصادی آن هم در سطح بازار عام املاک 

و مستغلات تبدیل شود.
دانشگاه تهران بر اساس این طرح تمام شهروندان ساکن 
در محدوده را وادار کرده خواسته های از پیش تعیین شده 
آن را بپذیرند و کارشناسانش قیمت هایی بسیار پایین براي 

خرید ملک آنها در نظر گرفته اند.
اکنون مسئولان دانش��گاه باید قبل از ادامه این طرح به 

عواقب آن بیشتر بیندیشند.

گزارش

تولید۱۰۰خودرویبرقی»کوادرو«
رئیس دانش�گاه آزاد قزوین از آغاز تولید ۱00 خودروی برقی 
کوادرو خبر داد و گف�ت: این خودرو بدون هی�چ آلایندگی و 
تنها با ۲ تا ۳ س�اعت ش�ارژ می تواند ۱00 کیلومتر را طی کند.
مرتضی موس��ی خانی، درباره طراحی و تولید خ��ودروی کوادرو 
توسط دانش��جویان این دانشگاه گفت: در راس��تای نیاز کشور به 
خودرو هایی با آلایندگی پایین تصمیم گرفتیم خودرویی را برای 
داخل شهر طراحی کنیم. وی ادامه داد: البته در این تصمیم گیری 
توجه به بحث تردد خودرو های تک سرنشین )میانگین سرنشینان 
خودرو ها یک و نیم نفر است(، فضای پارک خودرو در خیابان ها و... 
نقش مهمی داشت. موسی خانی با بیان اینکه طراحی این خودرو 
تقریباً برگرفته از خودرو های ش��هری در فرانسه، ژاپن و هند بود، 
اظهار داشت: طول خودروی کوادرو به اندازه عرض یک خودروی 
عادی است و به ش��کل افقی پارک می شود، از طرف دیگر با توجه 
به آنکه درب های خودرو به سمت شمال باز می شوند، دو خودرو با 
حداقل فاصله می توانند کنار هم پارک شوند و سرنشین به راحتی 
از آن خارج شود. به گفته وی، با توجه به اندازه خودروی طراحی 
شده، در یک فضای پارک به ازای هر خودروی عادی، سه خودروی 
کوادرو می توانند پارک کنند و به همین نسبت تردد این خودرو در 

خیابان های شهر باعث کاهش حجم ترافیک می شود.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قزوین درباره شارژ برقی خودروی 
کوادرو ادامه داد: این ماش��ین توسط برق ش��هری معمولی شارژ 
می شود و به شارژر مخصوصی نیاز ندارد. با توجه به میانگین مصرف 
خودرو در تهران )۶۰ کیلومتر روزانه(، کوادرو با یک ش��ارژ شبانه 
دو تا سه س��اعت، برای ۱۰۰ کیلومتر مصرف در روز طراحی شده 
است. البته دستگاهی به نام »شارژ سریع« همراه ماشین است که 

در موارد لزوم می تواند تا ۴۵ دقیقه ماشین را شارژ کند.
وی در پاسخ به این س��ؤال که چه زمانی این خودرو به تولید انبوه 
می رسد، از آغاز تولید ۱۰۰ دستگاه از این محصول خبر داد و گفت: 
تولید این ماشین به چند قطعه وارداتی نیاز دارد که مشغول وارد 
کردن این قطعات هس��تیم و اولین محموله وارداتی ما چند روز 
گذشته ترخیص ش��ده اس��ت، لذا امیدواریم تکمیل تولید ۱۰۰ 
دستگاه کوادرو و آغاز شماره گذاری آنها را به زودی شاهد باشیم.

وی ادامه داد: بعضی از مسئولان دولتی در سازمان های مختلف از 
جمله منطقه آزاد کیش برای خرید این نوع خودرو اعلام آمادگی 
کردند و امیدواریم این ماشین در آینده بتواند در کمپ های تفریحی 
سازمان های گوناگون استفاده شود و حتی شهروندان ما به جای 
استفاده از موتورسیکلت با خطرات فراوان، آنها را خریداری کنند.

موسی خانی تصریح کرد: استفاده از این خودرو می تواند به بحث 
مبارزه با آلودگی هوا به عنوان مقوله ای بسیار جدی برای پایتخت 
و کلانشهرها کمک کند. وی با اش��اره به حمایت ها و کمک های 
دانشگاه آزاد اس��لامی، معاونت علمی و فناوری و دولت برای این 
پروژه اظهار داش��ت: تاکنون ب��رای ۱۰۰ دس��تگاه اولیه، بیش از 
۴ میلیارد تومان هزینه ش��ده که با توجه به تولید دستی، قیمت 
تمام ش��ده بالاس��ت، اما در تولید انبوه س��رمایه گذاران بیشتری 
حضور خواهند داشت و قیمت تمام ش��ده به مقدار زیادی کاهش 
پیدا می کند. با ورود به مرحله شماره گذاری امیدواریم بتوانیم از 
سرمایه گذاران بزرگی استفاده کنیم تا قیمت تمام شده محصول را 

تا حد امکان کاهش دهیم.

عرضهموبایلباصفحهکلیدبریل
پژوهشگران مرکز رشد واحدهای دانشگاه آزاد سنندج علاوه 
بر طراحی و ساخت موبایل هوشمند ویژه نابینایان، موفق به 
ساخت کوچک ترین عصای سفید شدند که با استفاده از اشعه 
مادون قرمز، فرد نابینا را در مسیرهای پرازدحام هدایت کند.
اسری پاک نهاد، مجری طرح، دستبند پوش��یدنی بریل را یک 
دس��تبند هوش��مند برای نابینایان دانس��ت و گفت: بر اساس 
آمارهای سازمان بهداش��ت جهانی ۲۸۵ میلیون نفر در سراسر 
دنیا مشکل بینایی دارند که از این تعداد ۳۹ میلیون نفر به صورت 
کامل نابینا هستند. وی ادامه داد: بر این اساس در این مطالعات 
تلاش کردیم تا دستبندهایی را طراحی کنیم که با اتصال به تلفن 

همراه بتواند خدماتی را به نابینایان ارائه دهد.
پاک نهاد با اشاره به عملکرد این دستبند الکترونیکی یادآور شد: 
این دس��تبند الکترونیکی با بسته شدن به دس��ت فرد نابینا،  از 
طریق بلوتوث به موبایل هوشمند متصل می شود و از این طریق 
فرد می تواند فرمان هاي کنترلی را از طریق صفحه کلید بریل به 
دستبند ارسال کند. مجری طرح با بیان اینکه این دستبند، نقش 
تلفن همراه را برای نابینای��ان دارد، اظهار کرد: موبایل نابینایان 
دارای کلیدهایی برای رد تماس و پاسخگویی است و افراد نابینا 
می توانند با صفحه کلید بریلی که روی این دستبند تعبیه شده، از 

طریق ویبره های تعریف شده، پیام های خود را ارسال کنند.
پاک نه��اد، اعلام هش��دار و لرزش ب��رای ارتباط ب��ا گجت های 
هوشمند، امکان اتصال به هندزفری، قابلیت دسترسی به دفترچه 
تماس، امکان تولید سفارشی، امکان تعریف ویبره های خاص و 

شخصی سازی را ازجمله مزایای این موبایل نام برد.
وی با بیان اینکه علاوه بر طراحی و س��اخت موبای��ل نابینایان، 
عصای هوشمند را نیز طراحی کردیم، اضافه کرد: عصای هوشمند 
نابینایان کوتاه ترین عصا در دنیا محس��وب می شود. این محقق 
اساس عملکرد عصای هوشمند را اش��عه مادون قرمز ذکر کرد و 
ادامه داد: این عصای هوشمند می تواند تا ۱۸۰ درجه محیط اطراف 

کاربر را بررسی و نتایج آن را به حالت ویبره به کاربر منتقل  کند.

دستاورد ایراني علیرضا سزاوار
    گزارش یک 

با نامیدن امسال به نام »حمایت از کالاي ایراني« درصددیم 
این ستون را به تحقیقات و پروژه هاي عملیاتي دانشگاهي 
اختصاص دهیم که وجه ممیزه آنها ارتباط با بازار اس�ت؛ 
چه پروژه هاي علوم انساني و چه مهندسي و چه پزشکي. 
ارتباط دانشگاه با بازار، مهم ترین بخش حمایت دانشگاهي 
از کالاي ایراني است که اگر به طور کامل و صحیح عملیاتي 
ش�ود نقش بي بدیلي در تحقق اقتص�اد مقاومتي خواهد 
داش�ت. در همین زمینه پذیراي آثار جامعه دانش�گاهي 

براي نشر در این ستون هستیم. 


